



ISSN 1005-264X
www.plant-ecology.com

植物生态学报

Chinese Journal of Plant Ecology

第42卷 第9期 2018年9月 Vol. 42 No. 9 September 2018



主办单位：中国科学院植物研究所
中国植物学会

Sponsors: Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences
Botanical Society of China

植物生态学报

Zhiwu Shengtai Xuebao

2018年9月 第42卷 第9期

目次

综述

- 885 树木吸收利用深层土壤水的特征与机制: 对人工林培育的启示
席本野 邸楠 曹治国 刘金强 李豆豆
王 烨 李广德 段 劼 贾黎明 张瑞娜

研究论文

- 906 北京植物物候的季节动态特征——以北京植物园为例
邢小艺 郝培尧 李冠衡 李 慧 董 丽
- 917 测定森林树木叶面积的最适叶片数是多少?
高思涵 葛珏希 周李奕 朱宝琳 葛星宇
李 凯 倪 健
- 926 长期氮沉降对杉木人工林叶、枝氮磷养分再吸收的影响
沈芳芳 李燕燕 刘文飞 段洪浪 樊后保
胡 良 孟庆银

- 938 云南墨江极小种群物种铁竹的种群结构与群落特征
喻丁香 杜 凡 石 明 杨 聪 代 俊
- 946 石灰岩特有植物海南凤仙花潜在适宜生境分布模拟
宁 瑶 雷金睿 宋希强 韩淑梅 钟云芳
- 955 四个典型温带树种不同根序细根分解速率及其主要影响因素
顾伟平 刘瑞鹏 李兴欢 孙 涛 张子嘉
咎 鹏 温璐宁 马鹏宇 毛子军
- 963 氮磷供应量及比例对灰绿藜种子性状的影响
田大栓

资料论文

- 971 中国百里香草原的分布、群落特征和分类
高趁光 乔鲜果 王 孜 陆帅志 侯东杰
刘长成 赵利清 郭 柯

封面说明: 北京植物园四照花典型物候期(邢小艺摄)。左上: 芽开放期; 中上: 展叶始期; 右上: 展叶盛期; 左中: 盛花期; 正中: 末花期(白色苞片观赏性尚佳); 右中: 结果始期; 左下: 果实成熟期; 中下: 秋色始期; 右下: 秋色盛期。植物物候指植物周期性生命现象的时序规律及其对环境因子的响应。邢小艺等基于北京植物园内120种落叶树种的周年物候数据, 对北京典型植物物候的季节动态进行了分析, 并揭示了北京物候季节的整体景观特征(本期906-916页)。

Chinese Journal of Plant Ecology

September 2018 Vol. 42 No. 9

CONTENTS

Review

- 885 Characteristics and underlying mechanisms of plant deep soil water uptake and utilization: Implication for the cultivation of plantation trees
XI Ben-Ye, DI Nan, CAO Zhi-Guo, LIU Jin-Qiang, LI Dou-Dou, WANG Ye, LI Guang-De, DUAN Jie, JIA Li-Ming, and ZHANG Rui-Na

Research Articles

- 906 Seasonal dynamic of plant phenophases in Beijing—A case study in Beijing Botanical Garden
XING Xiao-Yi, HAO Pei-Yao, LI Guan-Heng, LI Hui, and DONG Li
- 917 What is the optimal number of leaves when measuring leaf area of tree species in a forest community?
GAO Si-Han, GE Yu-Xi, ZHOU Li-Yi, ZHU Bao-Lin, GE Xing-Yu, LI Kai, and NI Jian
- 926 Responses of nitrogen and phosphorus resorption from leaves and branches to long-term nitrogen deposition in a Chinese fir plantation
SHEN Fang-Fang, LI Yan-Yan, LIU Wen-Fei, DUAN Hong-Lang, FAN Hou-Bao, HU Liang, and MENG Qing-Yin

- 938 Community characteristics and population structure of *Ferrocalamus strictus*, a rare species in Mojiang, Yunnan, China
YU Ding-Xiang, DU Fan, SHI Ming, YANG Cong, and DAI Jun
- 946 Modeling the potential suitable habitat of *Impatiens hainanensis*, a limestone-endemic plant
NING Yao, LEI Jin-Rui, SONG Xi-Qiang, HAN Shu-Mei, and ZHONG Yun-Fang
- 955 Decomposition of different root branch orders and its dominant controlling factors in four temperate tree species
GU Wei-Ping, LIU Rui-Peng, LI Xing-Huan, SUN Tao, ZHANG Zi-Jia, ZAN Peng, WEN Lu-Ning, MA Peng-Yu, and MAO Zi-Jun
- 963 Effects of the supply levels and ratios of nitrogen and phosphorus on seed traits of *Chenopodium glaucum*
TIAN Da-Shuan

Data Paper

- 971 Distribution, community characteristics and classification of *Thymus mongolicus* steppe in China
GAO Chen-Guang, QIAO Xian-Guo, WANG Zi, LU Shuai-Zhi, HOU Dong-Jie, LIU Chang-Cheng, ZHAO Li-Qing, and GUO Ke

Cover illustration: The typical phenophases of *Dendrobenthamia japonica* var. *chinensis* in Beijing Botanical Garden (Photographed by XING Xiao-Yi). Upper left: Beginning of leaf bud swelling; Top center: First leaves unfolded; Upper right: Most leaves unfolded; Middle left: Full flowering; Middle center: End of flowering (White bracts still show high ornamental effect); Middle right: Fruits visible; Low left: Fruits fully ripe; Bottom center: Beginning of leaf discoloration; Low right: Full autumn-color leaf. Plant phenology refers to temporal sequence of plant periodic life phenomena and their response to the environmental factors. Xing *et al.* analyzed the seasonal dynamics of typical plant phenology based on a set of year-round phenological data of 120 deciduous tree species in Beijing Botanical Garden and revealed the overall landscape characteristics of phenological seasons in Beijing (Pages 906–916 of this issue).